
Koszalin, dnia 3 lipca 2020 r.  

OA-I-1.0003.19.2020.MK 

 

Pan 

MARIUSZ NASTAROWSKI  

Radny Rady Miejskiej   

w Koszalinie  

 

Odpowiadając na Pana interpelacje zgłoszone na sesji Rady Miejskiej w dniu 18 czerwca 2020 r. 

w poniższych sprawach informuję: 

 

1. dot. problemu przebywania dzikich zwierząt w Mieście: 

 

Władze Miasta przez cały czas sprawują nadzór i zapewniają bezpieczeństwo mieszkańcom, 

a także porządek publiczny związany z potencjalnym zagrożeniem pojawiania się zwierzyny dzikiej 

w Koszalinie.  Aktualne ramy prawne określające zasady postępowania z zabłąkaną zwierzyną nie są 

jednak dostosowane do skali zidentyfikowanego problemu. Pana zarzut jakoby od 2018 r. w Koszalinie 

nic się w tej kwestii nie zmienia jest nietrafiony. Pragnę przypomnieć, że zwierzęta dzikie w sposób 

naturalny zawsze przekraczały granice wyznaczone przez człowieka, a ich bliski kontakt z człowiekiem 

to m.in. wynik postępującej urbanizacji. Skutkiem tego jest kurczenie się ich naturalnego środowiska.  

Z informacji uzyskanych od Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych  wynika, że w lasach powiatu 

koszalińskiego pojawiły się wilki, siejące popłoch wśród jeleniowatych i dzików. Z tego też względu dziki 

i inne zwierzęta leśne czują się bezpieczniej w przestrzeni na granicy obszarów leśnych i obrzeży miast, 

w tym również na terenach zielonych lub rekreacyjnych w centrum Miasta (np. bytowanie 15 saren na 

13 ha terenów zielonych przy ulicy Żwirowej w Koszalinie). Należy też wiedzieć, że rozbudowujące się 

Osiedla: Rokosowo, Lubiatowo, Unii Europejskiej, Jamno to dawne obszary podmiejskie, wcześniej 

eksplorowane przez zwierzynę dziką. 

Informuję, że Urząd Miejski w Koszalinie posiada stosowną wiedzę o ryzyku związanym 

z występowaniem zwierząt wolno żyjących na terenach zurbanizowanych Koszalina. Miasto posiada 

informacje o skali występującego zjawiska, rodzaju zagrożenia, powodowanych szkodach, ilości 

wtargnięć zwierząt dzikich na obszar, w którym odbywa się ruch uliczny, również informacje 

o agresywnych atakach zwierząt dzikich. Realizując zadanie własne gminy z zakresu bezpieczeństwa 

i porządku publicznego organ wydaje decyzje administracyjne w postaci odłowu lub odstrzału zwierząt. 

Wykonawcami tych decyzji są podmioty uprawnione do prowadzenia interwencji do zwierząt dzikich.  

W przypadku dzików, które wtargnęły na tereny miejskie, skuteczną metodą ograniczania ich 

liczebności jest odłów redukcyjny zwierzyny przeprowadzany za pomocą pułapek żywo-łownych (tzw. 

odłowni dla dzików) oraz odłów z uśmierceniem dopuszczający użycie myśliwskiej broni palnej. 

W ramach podejmowanych przez Miasto czynności dopuszczam możliwość wykonywania również 

innych działań mających na celu przepędzanie i odstraszanie zwierząt z terenów zurbanizowanych. 

Są to powszechnie stosowane metody z użyciem urządzeń hukowych, nie wybuchowych, stosowanie 

dymów do wypłaszania lub odstraszanie poprzez stosowanie sztucznego migającego źródła światła. 

Niektóre z tych czynności podejmowane są przez funkcjonariuszy Straży Miejskiej w Koszalinie, inne 

w ramach zawartych umów pomiędzy gminą, a podmiotami uprawnionymi, nadzorują pracownicy 

Wydziału Środowiska Urzędu Miejskiego w Koszalinie.  

Funkcjonariusze Straży Miejskiej najczęściej reagują w przypadku wtargnięcia zwierząt wolno 

żyjących (tzw. dzikich) na teren, na którym odbywa się ruch komunikacyjny pojazdów samochodowych 

(tj. na drogach i terenach publicznych). Dziki z terenu Miasta odławiane są przy pomocy środków 

usypiających z zastosowaniem broni pneumatycznej (tzw. broni Palmera). W tym zakresie Miasto 

korzysta z usług lekarza weterynarii i jednocześnie myśliwego z gminy Bobolice.  Powiatowy Lekarz 

Weterynarii w Koszalinie nie dysponuje wiedzą, który z lekarzy weterynarii w Mieście posiada taką broń. 

W porozumieniu z Polskim Związkiem Łowieckim Okręg w Koszalinie przy ulicy Kruczej 12, w związku 

ze szczególnym zagrożeniem w prawidłowym funkcjonowaniu obiektów produkcyjnych i użyteczności 



publicznej w latach 2018-2019 oraz w roku bieżącym tutejszy organ wydał dziewięć decyzji 

administracyjnych.  

W 2018 roku ich wykonawcą była firma „Lupar” ze Szczecina, która odłowiła 36 dzików. 

Inny wykonawca tzn. Koło łowieckie PZŁ „Bekas” zrealizował dwie decyzje na odstrzał redukcyjny, 

w wyniku którego odstrzelono 17 dzików. W 2019  roku wydano dwie decyzje na odłów redukcyjny 

dzików, jedna dla firmy „Tomex” z Koszalina, druga dla firmy „Lupar” ze Szczecina. W wyniku podjętych 

działań łącznie odłowiono 55 dzików. W wyniku następnych dwóch decyzji tym razem dla kół łowieckich 

PZŁ „Bekas” i „Bażant” odstrzelono razem 21  dzików. W 2020 roku firma „Tomex” sukcesywnie odłowiła 

i uśmierciła 18 dzików. Jednak z dniem 29 maja br. w związku z zamknięciem działalności  podmiot 

gospodarczy „Tomex” zakończył współpracę z  Miastem.  

Aktualnie od 24 czerwca br. odłowem redukcyjnym dzików wraz z uśmierceniem zajmuje się 

koszalińska firma „JKD” Transbus Jarosław Kułaga. Firma rozpoczęła wykonywanie czynności odławiania 

dzików z użyciem dwóch odłowni (klatek pułapek), rozstawionych w pierwszej kolejności na terenie 

Osiedla Jamno. Znajdują się tam liczne miejsca pól uprawnych (żerowiska), w których dziki zdobywają 

niezbędny do życia i rozmnażania pokarm. W ramach podjętych działań zmierzających do ograniczania 

bytności dzików w mieście miasto dokonuje również zakupów preparatu anty-dzikowego „Wildgranix” 

rozdawanego mieszkańcom Koszalina. Z powodu największej populacji dzików w Kraju 

(w Województwie Zachodniopomorskim 26,5 tyś. dzików, wg danych Głównego Urzędu Statystycznego 

z dnia 10 marca 2017 r.), a ostatnio zagrożenia ASF, myśliwi PZŁ zwiększyli również plany łowieckie 

odstrzału dzików.   

W latach 2018-2020 - w oparciu o podpisane dwie umowy z Fundacją „Dziki Azyl” ze Słupska -  

Miasto miało zagwarantowane wykonywanie akcji ratunkowych do zwierząt dzikich, chorych lub 

potrąconych w wypadkach komunikacyjnych. Fundacja prowadzi ośrodek rehabilitacji zwierząt dzikich 

w Kobylnicy do którego trafiały poszkodowane zwierzęta wolno żyjące z naszego Miasta. 

W wyspecjalizowanej lecznicy dla zwierząt dzikich udzielano pomocy weterynaryjnej i prowadzono ich 

rehabilitację.  Po wyzdrowieniu zwierzęta trafiały do swojego naturalnego środowiska. W dniu 3 lipca br. 

zostanie rozstrzygnięte kolejne zamówienie publiczne na kontynuację dotychczasowego zadania,  

z wyłonieniem wykonawcy zostanie podpisana nowa umowa. 

O randze tego problemu świadczą również kwoty, jakie Gmina Miasto Koszalin przeznacza 

w budżetach na realizację tego zadania. Na odłowy i odstrzały redukcyjne dzików oraz wykonywanie 

akcji ratunkowych do zwierząt dzikich, w tym wyłapywanie rannych, potrąconych w wypadkach 

komunikacyjnych, chorych lub zabłąkanych zwierząt wolno żyjących w poszczególnych latach Miasto 

wydatkowało następujące środki finansowe: 

2018 r.  -  48.584,00 zł, 

2019 r. - 130.200,00 zł, 

2020 r. -   30.000,00 zł.    

 

Jednocześnie informuję, że koszty te nie obejmują szkód w mieniu jakie wyrządzają zwierzęta 

dzikie oraz nakładów ponoszonych na utylizację martwych zwierząt. Zdewastowane przez dziki tereny 

rekreacyjne, place zabaw, boiska sportowe, czy ogródki działkowe stają się nierzadko zjawiskiem  

powszednim. Przebywanie dzikich zwierząt w mieście (głównie dziki, jeleniowate czy lisy) niewątpliwie 

powoduje naruszenia porządku publicznego i ruchu drogowego oraz może stwarzać potencjalne 

zagrożenie bezpieczeństwa mieszkańców.  

W przypadkach bezpośrednich zagrożeń z udziałem dzikiej zwierzyny lub zwierząt uwięzionych 

w pułapkach mieszkańcy Koszalina mogą dzwonić pod nr telefonów Policji lub Straży Miejskiej 

w Koszalinie:  

1. Dyżurny Straży Miejskiej w Koszalinie (tel. 94-346-09-67 lub 986), 

2. Dyżurny Komendy Miejskiej Policji w Koszalinie (tel. alarmowy 997), 

 

Stosownie do rodzaju zagrożenia, podejmuje się decyzję o sposobie lub metodzie rozwiązania problemu.  

 

 



2. dot. problemu segregacji odpadów:  

 

Rada Miejska w Koszalinie podjęła Uchwałę XVI/310/2020 z dnia 17 kwietnia 2020 r. w sprawie 

uchwalenia regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Miasta Koszalina. W myśl § 9 pkt 5 

powyższego regulaminu, zużytych baterii i akumulatorów można pozbyć się poprzez przekazanie do 

punktu (miejsca) selektywnego zbioru odpadów, a w przypadku baterii również do oznaczonych 

pojemników znajdujących się w Urzędzie Miejskim, szkołach, przedszkolach, spółkach komunalnych.  

Jak wynika z powyższego, Miasto zagwarantowało mieszkańcom możliwość bezpłatnego oddania 

elektroodpadów w każdej ilości do Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych, który zgodnie 

z ustawą o utrzymaniu czystości i porządku w gminach - jest utrzymywany z opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi. Informuję, że utworzenie tzw. Miejskich Punktów Elektroodpadów w Koszalinie 

spowodowałoby dodatkowy wzrost kosztów całego systemu dla wszystkich mieszkańców dlatego też 

w chwili obecnej nie ma możliwości, aby utworzyć w/w Punkty i zorganizować odbiór w ramach opłaty 

za gospodarowanie odpadami komunalnymi.  

Wydział Środowiska w 2019 roku rozważał zakup takich „punktów” w ramach edukacji 

ekologicznej, jednakże biorąc pod uwagę wysoki koszty zakupu, zdecydowano się na odstąpienie od 

tego pomysłu. Zakup jednego „punktu” to koszt około 20 000 zł, do tego należy jeszcze doliczyć koszt 

obsługi i odbioru zgromadzonych elektrośmieci. Gmina Miasto Koszalin jeszcze w lipcu br. ogłosi 

przetarg pn.: „Budowa i wyposażenie Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych na terenie 

Gminy Miasto Koszalin” w ramach działania 2.2. Gospodarka Odpadami Komunalnymi, oś priorytetowa 

II Ochrona Środowiska, w tym adaptacja do zmian klimatu Programu Operacyjnego Infrastruktura 

i Środowisko 2014-2020, projekt nr: POIS.02.02.00-00-0017/18. Koszt tej planowanej inwestycji to ponad 

1 mln zł. 

Biorąc pod uwagę intensywnie zmieniającą się gospodarkę odpadami, w tym, również bardzo duży 

wzrost cen zagospodarowania odpadów komunalnych oraz planowane w gminie inwestycje, nie ma 

możliwości, aby Miasto stworzyło w bieżącym roku Miejskie Punkty Elektroodpadów. Niewątpliwie 

utworzenie takich punktów jest bardzo estetyczne, funkcjonalne i podnoszące świadomość ekologiczną, 

urządzenia te zbierają pozytywne opinie mieszkańców i sprawdzają się w codziennym funkcjonowaniu. 

Należy również zaznaczyć, że powyższe rozwiązanie stanowi odpowiedź na wyzwanie, jakim jest edukacja 

społeczeństwa w zakresie segregacji odpadów niebezpiecznych, także nie wykluczamy ponownego 

rozpatrzenia takiego pomysłu w kolejnych latach. 

Aby podjąć decyzję o utworzeniu w/w punktów sytuacja na rynku odpadów musi być stabilna 

a ceny przestaną gwałtownie rosnąć, ponieważ w roku ubiegłym kwota uzyskana w przetargu na odbiór  

i zagospodarowanie odpadów komunalnych od mieszkańców naszej gminy okazała się o 3,5 mln złotych 

wyższa niż szacowana. Bezpośrednio wiązało się to ze wzrostem stawek dla mieszkańców. Aby uniknąć 

ciągłego wzrostu stawek należy podjąć działania, które nie będą generowały wzrostu kosztów systemu 

gospodarki odpadami komunalnymi. Ponadto Miasto zobowiązane jest w tym roku do podejmowania 

działań w związku z zapobieganiem, przeciwdziałaniem i zwalczaniem COVID-19 i innych chorób 

zakaźnych oraz wywołanych nimi sytuacji kryzysowych, więc w chwili obecnej tworzenie Miejskich 

Punktów Elektroodpadów nie jest działaniem priorytetowym.  

 

Prezydent Miasta 

  Piotr Jedliński  

 


